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اخبارسرمقاله

 برنده در سیاست
بازنده در اقتصاد

ادامه از صفحه یک
بهای یورو به بیش از دویست هزار ریال 
هزار  هشتاد  و  یکصد  از  بالاتر  به  دلار  و 
ریال رسید. سکه هم از مرز پنجاه میلیون 
از اصحاب  دیگر هیچ  یک  تا  ریال گذشت 
بازار و تجارت و اقتصاد، نگاهی به سخنان 

دیپلماتیک حسن روحانی نداشته باشد.
در این هنگامه، عدم توانایی در مدیریت 
و  اقلام  برخی  و  سکه  ارز،  قیمت های 
و  گاه  موضع گیری های  و  اساسی  کالاهای 
بی گاه مسئولان و دست اندرکاران اقتصادی 
می افزاید.  نگرانی ها  و  ابهام ها  بر  کشور، 
که  شود  گفته  اگر  است  مکرر  توضیح 
اقتصاد در مسیر تعیین شده با تکیه و اتکا 
قابل  معیارهای  و  کمی  شاخص های  به 
اندازه گیری حرکت می کند و توجه چندانی 
هرچند  ندارد.  سیاسی  پروپاگاندای  به 
هرگز نمی توان و نباید مسئله اقتصاد را از 
منفک  بازی های سیاسی  و حتی  راهبردها 
اقتصادی  معادله های  اگر  اما  کرد،  تلقی 
شده  تدوین  کارآمد  استراتژی های  پایه  بر 
حیطه  از  خارج  بیرونی  عوامل  باشند، 
آن  بر  کمتر  مراتب  به  تأثیری  اقتصاد، 

خواهند داشت.
این یک اشتباه راهبردی بزرگ است اگر 
سکه  بازار  در  آن چه  همه  که  شود  تصور 
یا  سخنرانی  یک  از  متأثر  می گذرد  ارز  و 
ایالات متحده آمریکا و  توئیت رئیس   چند 
یا اعمال تحریم های تازه علیه ایران است. 
طبیعی است که در پیدایش چنین وضعیتی 
نه تنها عوامل متعددی درگیر بوده و هر یک 
اعلام  بلکه  می کشند،  دوش  به  را  سهمی 
نظرهای غیرکارشناسی، غیرعلمی بدون اتکا 
به تئوری های کلاسیک و نوین اقتصادی هم 
به عاملی کشنده برای این اقتصاد شکننده 

محسوب می شود.
رسیده  جایی  به  کار  فعلی  وضعیت  در 
قدرت،  از صاحبان  یکی  روز  هر  که  است 
بحث  به  زاویه ای  و  منظری  از  را  موضوع 
را  خارق العاده  گاه  ایده هایی  و  می نشیند 
ارائه می کند. یک روز یکی مدعی می شود 
که نیازی به دلار نیست؛ مشکلات کشور با 
روبل و روپیه و یوان حل می شود. روز بعد، 
دیگری با استفاده از تریبونی که در اختیار 
دارد، اعلام می کند که به دلار توجه نکنید و 
از کنار آن به آرامی بگذرید. دیگرانی هم در 
این میان می آیند و هر کدام حرف و حدیثی 
تازه و بدیع را روایت می کنند. روایت هایی 
که هیچ یک نشانی از بن مایه های اقتصادی 
و علمی در خود ندارند و نمی توان کمترین 

توجهی به آن ها کرد.
غیرکارشناسی  اظهارنظرهای  قبیل  این 
آتش  این  بر  هیزمی  هم چون  غیرعلمی  و 
تدبیر  تا  نمی دهند  اجازه  و  می کنند  عمل 
لازم درخصوص تنظیم بازار و رفع مشکلات 
نظر  به  چند  هر  شود.  اندیشیده  موجود 
در  هم  ملاحظه ای  قابل  تدبیر  نمی رسد 
اما  باشد.  قرار گرفته  نظر  امور مورد  صدر 
همین تلاش های سخت و صعب هم با این 

وضعیت راه به جایی نخواهد برد.
و  هراسان  هم  مردم  دیگر،  سوی  در 
نگران از وضعیت به وجود آمده و نوسانات 
کوتاه،  زمانی  دوره های  طی  قیمت ها 
اشتباه ترین راهکار را انتخاب کرده و سعی 
می کنند خرده  سرمایه های شان را به طلا و 
در  است  طبیعی  کنند.  تبدیل  ارز  و  سکه 
چنین چرخه ای هیچ راه نجاتی را نمی توان 
سرنخ  سردرگم،  کلاف  این  از  باید  یافت. 
ماجرا را از نقطه ای کلیدی به دست آورد و 

راه خروج را یافت.
در  که  است  داده  نشان  روحانی  دولت 
عرصه دیپلماسی می تواند بدون نقص یا با 
حداقل خطا مسیر را تا مقصد هدایت کند. 
حالا باید این تلاش را در عرصه اقتصاد به 

انجام رسانند و راهکاری کارآمد ارائه کنند.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری:
لوایح چهارگانه FATF ارتباطی به 

برجام ندارد
گفت:  جمهوری  رئیس  مجلس  امور  معاون 
برخی رسانه ها و یا بعضی از نمایندگان مجلس، 
لوایح چهارگانه را به برجام ربط می دهند، در حالی 
که این لوایح هیچ ارتباطی به برجام ندارد و مصالح 
کشور و ارتباط با بانک ها و موسسات مالی دنیا؛ 
اقتضای تقدیم این لوایح به مجلس را داشته و 

دارد.
به گزارش ایرنا، حسینعلی امیری در حاشیه 
کرد:  تاکید  دولت  هیات  روز چهارشنبه  جلسه 
برخی از این لوایح در دولت های قبل به مجلس 
قانون  سابقه  مورد  دو  در  حتی  و  شده  تقدیم 

گذاری هم وجود دارد.
لوایح چهارگانه فرایند تصویب را طی کرده و به 
شورای محترم نگهبان ارسال شد. شورای نگهبان 
ایراداتی وارد کردند که روز گذشته در مجلس 
شورای اسلامی رفع شد و برگشت. یک مورد از 
لوایح چهارگانه باقی مانده بود که زمانی که این 
لایحه در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار 
گرفت به درخواست نمایندگان محترم برای دو 
ماه به تعویق افتاد و این کنوانسیون در دستور 
کار مجلس قرار دارد.  امیری تاکید کرد: لوایح 
حیاتی  و  مهم  دولت  و  کشور  برای  چهارگانه 
در  مجلس  نمایندگان  های  دغدغه  هستند. 
خصوص این لوایح، در کمیسیون های مختلف 
دولت و شورای عالی امنیت ملی مورد بحث و 
بررسی و ملاحظات امنیت ملی و همچنین مصالح 
کشور در هر چهار لایحه مدنظر قرار گرفته است. 
ترین مرجع  عالی  که  ملی  امنیت  عالی  شورای 
صالح نسبت به امنیت ملی کشور است، درباره 
لوایح اظهار نظر کرده است و ما بسیار امیدوار 
هستیم که این کنوانسیون در هفته های آینده، 
در دستور کار مجلس قرار گیرد. با توجه به اینکه 
این کنوانسیون در جهت ایجاد روابط و مناسبات 
مالی نظام جمهوری اسلامی با موسسات مالی 
و بانک های دیگر کشورهای دنیا، بسیار تعیین 
کننده خواهد بود، مورد عنایت نمایندگان مجلس 
امور مجلس  قرار گیرد. معاون  شورای اسلامی 
رئیس جمهوری تصریح کرد: در این رابطه هفته 
جاری ریاست محترم مجلس که باید از حسن 
نظر ایشان که همواره مصالح کشور را در نظر 
می گیرند، تقدیر کنیم، جلسه ای را با مقامات 
دولتی زیربط، روسای فراکسیون های مجلس و 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس برگزار کردند. 
سوالات را پاسخ دادند و ما امیدوار هستیم که 
با درک شرایطی که در آن قرار داریم و ضرورت 
لوایح  این  به  اسلامی  جمهوری  نظام  که  هایی 
دارند، نمایندگان محترم مجلس کنوانسیون باقی 
مانده را تصویب کنند. دو لایحه باقی مانده از 
طریق شورای نگهبان به مجمع تشخیص می رود 

و امیدوار هستیم مورد تایید قرار گیرد.

وزیر کشور:
در صورت موافقت دولت عراق، مرز 
خسروی برای اربعین فعال می شود

سال  که  مرزهایی  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
گذشته در مراسم اربعین استفاده شده است، 
منتظر  گفت:  می شود،  استفاده  هم  امسال 
مرز  کردن  فعال  برای  عراق  دولت  موافقت 

خسروی هستیم.
به گزارش ایسنا، عبدالرضا رحمانی فضلی در 
اینکه  به  اشاره  با  اربعین  ستاد  جلسه  حاشیه 
استفاده  اربعین  برای  که  مرزهای سال گذشته 
شده است امسال هم فعال است اظهار کرد: ما 
دو منطقه مرزی در ایلام و کرمانشاه را نیز به 
عراق پیشنهاد داده ایم. در تفاهم نامه دو کشور، 
موافقت  هم  خسروی  مرز  از  استفاده  با  عراق 
کرده است. وی افزود: با این وجود آن ها در این 
مرز مسائل امنیتی دارند و استفاده از این مرز 
به موافقت دولت عراق بستگی دارد. ما در حال 
تلاش هستیم تا آن ها را مجاب کنیم که این مرز 
استفاده شود. اگر دولت عراق موافقت خود را 

اعلام کند مرز خسروی هم فعال می شود.

وضعیت  تغییر  برای  دولت  گذشته  سال 
یا  »پالرمو  لایحه   FATF در  ایران  خاکستری 
الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان 
یافته«، »لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم« و »لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با پولشویی« و »لایحه اصلاح قانون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم« را تقدیم مجلس شورای 
اسلامی کرد. لوایحی که تصویبش می تواند راهی 
باشد برای ورود ایران به اقتصاد جهانی و مبادلات 

بانکی.
بهمن 96 لایحه »پالرمو« پیش از سه لایحه دیگر 
در صحن علنی مجلس به رای گذاشته شد و آرای 
موافق بر مخالف چربید. اما این بار برای تبدیل 
شدن به قانون با مانع شورای نگهبان روبه رو شد. 
شورای نگهبان ضمن ایراد به ترجمه لایحه، آن را 
قضایی تشخیص داد و اعلام کرد لایحه پالرمو باید 
از طرف رئیس دستگاه قضا تحویل دولت شود. 
وقتی این دو ایراد برطرف شد، به گفته عباسعلی 
کدخدایی شورای نگهبان از جهت محتوایی ورود 
کرد و 3 ایراد شامل یک ایراد ترجمه، یک ایراد 
جدید اصل 15 قانون اساسی و یک ایراد خلاف 
مجلس  به  را  آن  و  گرفت  لایحه  از  بودن  شرع 
تأمین نظر شورای  برای  نیز  عودت داد، مجلس 
نگهبان دوباره اصلاحاتی را اعمال کرد. درصورتی 
که با وجود این اصلاحات،  ایرادات شورای نگهبان 
مجمع  به  تکلیف  تعیین  برای  لایحه  باشد  باقی 

تشخیص مصلحت نظام خواهد رفت.
بر سر بررسی لایحه دوم، یعنی اصلاح قانون 
مبارزه با پولشویی هیاهویی در مجلس به پا شد. 
احمد سالک، حاجی دلیگانی، ذالنوری و ادیانی در 
صف منتقدان قرار داشتند. اما نهایتا سرنوشت 
مالی  تامین  منع  لایحه  همینطور  و  لایحه  این 
تروریسم به فرجام رسید و نمایندگان کلیات این 
دو لایحه را تصویب کردند. البته بررسی جزئیات و 

تصویب نهایی آنها متوقف ماند.
لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
 )CFT( کنوانسیون مبارزه با تأمین مالی تروریسم
نیز وضعیت بهتری پیدا نکرد و در 20 خرداد بر اثر 
حواشی زیاد هنگام بررسی نهایتا با رای اکثریت 
مسکوت  حالت  به  ماه  دو  مدت  به  نمایندگان 
درآمد. از آنجا که 20 شهریورماه نمایندگان به مدت 
دوهفته برای سرکشی در حوزه های انتخابیه به سر 
می بردند، مقرر شد که این لوایح در هفته نخست 
مهرماه در دستورکار صحن علنی بهارستان قرار 
گیرد. این خبر را بهروز نعمتی عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی اعلام کرد و گفت »بعد 
از در جلسه اخیر هیئت رئیسه مجلس تصمیم 
گرفته شد تا لایحه FATF در دستورکار مجلس 

قرار گیرد تا تعیین تکلیف شود.«
که  بود  نگذشته  خبر  این  اعلام  از  اما ساعتی 
نامه ای به امضای رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خطاب به دبیر شورای نگهبان رسانه ای شد 
و مغایرت لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی با 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، سیاست های 
کلی تشویق سرمایه گذاری، سیاست کلی امنیت 
مورد  اقتصادی  امنیت  کلی  سیاست  و  قضایی 

اشاره قرار گرفت.

به نظر می رسد مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نسبت به لوایح چهارگانه FATF حساسیت دارد 
مصلحت تشخیص  مجمع  نیز  مردادماه  چراکه 
FATF  را مغایر با امنیت ملی توصیف کرد و حالا 
این دومین مرتبه بود که خارج از تشریفات قانونی 
نهاد حاکمیتی  این  به  و بدون آن که مصوبه ای 
ارجاع شود، به شورای نگهبان نظر مشورتی درباره 

این لوایح می دهد و ایراداتی را بر می شمرد.
البته هر دوی این اعلام مواضع مجمع با واکنش 
حسینعلی امیری معاون پارلمانی رئیس جمهوری 
مواجه شد، او استدلال حقوقی آورد و به استناد 
قانون اساسی گفت: »مجمع تشخیص محل حل 
اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان است. درباره 
لوایح چهارگانه شورای نگهبان اظهار نظر کرد و 
قانون  به مجلس شورای اسلامی داد.  را  نظرش 
اساسی مرجع تشخیص مسائل مربوط به امنیت 
ملی را شورای عالی امنیت ملی می داند و شورای 
عالی امنیت ملی هم قبلا بحث های بسیار دقیق 
و کارشناسی درباره این لوایح انجام داده و دبیر 
محترم این شورا هم در مجلس شورای اسلامی 
حضور یافت و درباره این لوایح توضیح داد و اعلام 
کرد که هیچ مشکل امنیتی در این خصوص وجود 
ندارد. بنابراین از آنجا که مراجع مربوطه در قانون 
کاملا  لوایح  این  درباره  نظر  اظهار  برای  اساسی 
که  نبود  اختلافی  هم  موضوع  و  است  مشخص 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام رفع اختلاف 

شود، از این جهت ورود مجمع به این شکل ایراد 
حقوقی دارد.«

را  لوایح  بررسی  مجلس  که  خردادماه  همان 
پایان  مسکوت گذاشت، بسیاری آن را به مثابه 
فرصت ایران برای اتصال به نظام بانکی در جهان 
دانستند اما گویا مهلت ایران تا مهرماه تمدید شد. 
عباسعلی کدخدایی درباره نامه روحانی به آیت الله 
جنتی برای تسریع در بررسی لوایح گفت: »اجازه 
دهید این را دولت جواب دهد ولی آن محدودیت 
زمانی هم که مدنظر بود، تا پایان مهرماه تمدید 
ایران تا پایان مهرماه فرصت دارد  شد« بنابراین 
که لوایح چهارگانه را تعیین تکلیف کند. لوایحی 
که اگر لوایح چهارگانه تصویب و تبدیل به قانون 
نشود، خسارت های غیرقابل جبرانی به کشور وارد 

می شود.
به  بود که  این خسارت ها آن خواهد  از جمله 
گفته حشمت الله فلاحت پیشه رئیس کمیسیون 
دیگر  مجلس،  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت 
بعد از مهرماه بانک های روسیه هم با ما همکاری 

نمی کنند.
آن  از  حکایت  مباحثی  چنین  طرح  واقع  در 
می کند که شک و تردیدها درباره سرنوشت لوایح 
آیت الله  که  آن  تا  بود  باقی  همچنان  چهارگانه 
یزدی عضو فقهای شورای نگهبان گفت »شورای 
نگهبان به دور از مصلحت اندیشی، لوایح مربوط 
به FATF را بر مبنای شرع و قانون اساسی مورد 

بررسی قرار می دهد«. این یک حرف او یک پالس 
مثبت و دلگرم کننده برای دلسوزان انقلاب و نظام 
تروریستی  حادثه  از  بعد  اما  می شد.  محسوب 
اهواز دوباره صدای دلواپسان بلند شد که ای ایها 
الناس اگر FATF کارآمد بود، باید جلوی این قبیل 
اقدامات را می گرفت و چون نگرفت ایران نیز نباید 

به آن بپیوندد. 
بازار این نوع اظهارنظرها در حال داغ شدن بود 
که رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد: لوایح 
الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون 
سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرائم سازمان 
یافته فراملی )پالرمو( و لایحه اصلاح قانون مبارزه 
پولشویی برای بررسی به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام فرستاده می شود. تا پایان مهر کمتر از یک 
ماه بیشتر باقی نمانده و سرانجام لوایح پرحاشیه و 
جنجالی چهارگانه نظام قانونگذاری ایران مشخص 
مخالفت های  مورد  به  اشاره  با  برخی  نیست. 
مجمع، این اقدام مجلس را به مثابه بایگانی شدن 
لوایح می دانند اما برخی نیز معتقدند این تدبیر 
به کار گرفته شد تا در این مقطع حساس زمانی 
آرامش سیاسی کشور حفظ شود و بدور از جنجال 
آفرینی های دلواپسان، مجمع تشخیص، مطالبق 
مصلحت کشور تصمیم نهایی را اتخاذ کند. حال 
باید منتظر ماند و دید آیا این دو لایحه در مجمع 
ردای قانون به تن می کنند یا آن که مهر بایگانی 

می خورند.

مهلت اندک نظام قانونگذاری برای دور زدن خودتحریمی

توپ FATF به زمین مجمع تشخیص مصلحت افتاد
ایران برای عادی شدن وضعیتش در اف ای تی اف )FATF( کمتر از یک ماه فرصت دارد وگرنه به گفته برخی کارشناسان دچار خودتحریمی می شود، با 
این وجود هنوز معلوم نیست در نظام پارلمانی کشور لوایح چهارگانه چه سرنوشتی پیدا می کنند. مجلس شورای اسلامی بالاخره تصمیم گرفت و توپ 
لوایح پرحاشیه را برای تعیین تکلیف نهایی به زمین مجمع تشخیص مصلحت نظام سانتر کرد. حاشیه های چهارقلوهای جنجالی از یک سال پیش آغاز 
شد و دلیل طرح آن هم تغییر وضعیت ایران در گروه اقدام مالی FATF است؛ همان نهاد غیر دولتی که توسط گروه G7 برای مقابله با پول شویی 
تشکیل شد و بعد از حوادث یازده سپتامبر مسئله مبارزه با تأمین مالی تروریسم )CFT( به عنوان مسیری تازه برای این سازمان مطرح و این موضوع 
به عنوان یک مأموریت جدید به آنها محول شد. در سال 2008، مسئله تأمین مالی فعالیت های اشاعه ای و تسلیحات کشتار جمعی شیمیایی و اتمی 

به عنوان دیگر مأموریت های این گروه در دستورکار قرار گرفت.

جواد منصوری از مبارزان انقلابی در دوره پهلوی می گوید: من 
و هیچ کس دیگری ادعا نمی کنیم حکومت پاکان را تشکیل دادیم 
و اگر کسی هم چنین ادعایی کرد آنرا به پای ندانستن می گذاریم. 
اگر الان اختلاس وجود دارد ما از خودمان می دزدیم درحالی که 
درگذشته غیر از اینکه از هم می دزدیدند خارجی ها هم هر چه 

می خواستند می خوردند و مابقی را می بردند.
به گزارش ایرنا، نخستین فرمانده سپاه پاسداران در پاسخ به این 
سوال که نخستین مسئولیتش پس از پیروزی انقلاب چه بوده، 
می گوید: مردم در مدرسه رفاه در شرایطی که بازجو، پرونده و 
زندانی نداشتیم سران رژیم شاه را تحویل ما می دادند. یقین بدانید 
اگر این افراد را آزاد می کردیم مردم در خیابان آنها را می کشتند 

همانطور که دو، سه نفر را کشتند مانند سیدجواد ذبیحی موذن 
و قاری معروف و یا گوینده اخبار آن دوران را همین مردم کشتند. 
من بازجوی چند تن از آنها بودم. برای آنها پرونده اولیه تشکیل 
می دادیم این افراد همین جوری اعدام نشدند بلکه به جرم خود 
اعتراف کردند مثلا تیمسار رحیمی آخرین فرماندار نظامی تهران 
پای برگه اعترافات خود را امضا کرده بود مثلا می پرسیدم آقای 
رحیمی شما دستور حکومت نظامی، تیراندازی و کشتن مردم را 
دادید و او هم تایید می کرد.  او در ادامه گفته: امام )ره( برای 
محاکمه این افراد در دادگاه انقلاب سه قاضی )ربانی شیرازی، 
سیدمحمد خامنه ای و صادق خلخالی( انتخاب کرده بودند. مرحوم 
خلخالی درباره احکامی که صادر کرده بود می گفت در پرونده ای 

متهم اعتراف کرده بود 50 کیلو هروئین را جابجا و قصد فروشش 
را داشته و زیر برگه بازجویی را امضا کرده است. برای چی این فرد 
را در زندان نگه دارم؟ عده ای دوست دارند فقط حرفی زده باشند 
به نظر شما شاه از جنایات زیرمجموعه اش بی خبر بود؟ منصوری 
با بیان اینکه جوانان در پی آزادی به معنای خاص هستند چون 
استقلال دارند، گفته: دشمنان ما به صراحت می گویند جمهوری 
اسلامی حکومتی مستقل است. اما درخصوص آزادی این سوال 
را مطرح می کنم آیا در کشور آزادی نیست؟ آزادی که الان داریم 
با دوران پهلوی قابل مقایسه نیست. الان در تاکسی ها به صغیر 
و کبیر مملکت فحش می دهند. اصلا نمی توانیم وضعیت فعلی را 

با گذشته مقایسه کنیم.

ادعا نمی کنیم حکومت پاکان را بنا کردیمنخستین فرمانده سپاه پاسداران:

طرح چنین 
مباحثی حکایت 
از آن می کند که 
شک و تردیدها 

درباره سرنوشت 
لوایح چهارگانه 

همچنان باقی بود

یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد: شاید زمان آن رسیده باشد که یک 
جریان سوم مترقی که فراتر از اصلاح طلبی و اصولگرایی است که بتواند از 

همه ظرفیت های مغفول مانده قانون اساسی هم استفاده کند ظهور کند.
به گزارش ایلنا، جواد آرین منش درباره عملکرد قوای سه گانه در مبارزه با 
فساد و ایجاد شفافیت اقتصادی در کشور گفت: من معتقدم که تخصیص 
ارز دولتی خطایی بود که منشا آن بانک مرکزی و سیاست های نادرست 

دولت و آقای جهانگیری بود.
وی تصریح کرد: تصور و تلقی آقای جهانگیری این بود که با تزریق مقداری 
ارز به بازار می تواند قیمت دلار را تک نرخی نگه دارد، در ادامه با قاطعیت در 
تلویزیون حضور پیدا کرد و نرخ ۴ هزار و 200 تومانی را اعلام کرد. اما این نرخ 
بدون بررسی ها و تعهدات لازم اعلام شد. دولت مشخص نکرد که این افرادی 
که ارز دریافت می کنند بازرگان واقعی هستند یا دلالانی اند که ارز دولتی را 

دریافت خواهند کرد.
سیاست های  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
اقتصادی دولت خاطرنشان کرد: اشتباهاتی که دولت و بانک مرکزی داشتند 
باعث شد تا این مشکلات و تبعات منفی اقتصادی را با خود به همراه داشته 
باشد، همانطور که قیمت ها افزایش پیدا کرد و این نابسامانی در اقتصاد ما 

ایجاد شد. وی با اشاره به وظایف قوه قضائیه در برخورد با مفسدان اقتصادی 
گفت: دستگاه قضایی می بایست به دنبال یک طیف گسترده از افرادی که 
دلار ۴ هزار و 200 تومانی دریافت کردند می  افتاد که تعدادشان هم کم نبود. 
افراد خوبی هم در بین این طیف قرار داشتند که آن ها هم متهم شدند و باعث 
شد تا یک فضای ضددولت ایجاد شود، اما قوای سه گانه به دنبال این هستند 

که این خطاهای مرتکب شده را حل و فصل کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا درباره رویکرد قوه قانونگذاری و رئیس مجلس هم 
گفت: این یک نظر افراطی است که بگوییم رئیس مجلس به صورت خودرای 
عمل می کند. رئیس مجلس آنقدری اختیارات ندارد که یک لایحه یا طرح را 
در صحن علنی مجلس مطرح کند یا نکند. آیین نامه شرایط را مشخص کرده 
است و یک طرح پس از جمع آوری امضاها در صحن مطرح می شود. این 
طور نیست که رئیس مجلس بخواهد جلوی طرح موضوعی را بگیرد، این نظر 
یک مقدار افراطی است و مقداری هم فضای تدریجا دارد انتخاباتی می شود 

و رقبای انتخاباتی بالقوه یکدیگر را تضعیف می کنند.
وی با اشاره به سخنرانی های احمدی نژاد در شهرهای مختلف، تاکید کرد: 
آقای احمدی نژاد به استان های کشور راه افتاده و سخنرانی هایی هم انجام 
می دهد که محور سخنرانی هایش هم لاریجانی ها هستند در حالی که من 

نمی خواهم بگویم که لاریجانی ها خطا ندارد، آن ها هم قطعا مبرا از خطا 
نیستند اما به نظر من یک رقابت انتخاباتی در حال شروع است.

آرین منش درباره مانیفست اعلام شده از سوی محمدباقر قالیباف گفت: 
من معتقدم انسجام بین هیچکدام از دو اردوگاه اصلاح طلب و اصولگرا وجود 
ندارد و یک تفرقه در هر دو جریان وجود دارد. به نظر من کار از این حرف ها 
گذشته که آقای قالیباف بخواهد نواصولگرایی را مطرح کند. میزان نارضایتی 
مردم در حدی است که از هردو جریان سیاسی عبور کرده اند و الان این دو 
جریان اصولگرا و اصلاح طلب برایشان مقبولیت ندارد و مثل گذشته نیست 

که این  قدرت بین جریان راست و چپ دست به دست بشود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر یک نارضایتی فراتر درجامعه وجود دارد، 
گفت: مردم روی ناکارآمدی هر دو جریان صحه می گذارند و اگر از جریان 
اصلاحات هم رویگردان شوند، به این معنا نیست که به اصولگرایی روی 
آورند. این عبور از هر دو جریان خطرناک است و شاید زمان آن رسیده باشد 
که یک جریان سوم مترقی که فراتر از اصلاح طلبی و اصولگرایی است که 
بتواند از همه ظرفیت های مغفول مانده قانون اساسی هم استفاده کند ظهور 
کند. جریان سوم باید جریانی باشد که بتواند کارنامه ای درخشان از خود ارائه 

دهد و برای خروج از بحران برنامه داشته باشد.

جواد آرین منش:
لاریجانی ها از خطا مبرا نیستند


